
SETEMBRE 2023

L’informatiu per acostar-te al nostre dia a dia

NÚM. 25



Presentació
Benvolguts i benvolgudes,

Soc Glòria López, membre de la Junta Directiva de l'APDP des de fa 
20 anys i del Patronat d'Atendis des de la seva fundació. La Dra. 
Joaquima Júdez em va convidar a entrar a formar part i, venint d'ella 
la proposta no ho vaig dubtar. Com a infermera alguna cosa podria 
aportar a l'entitat.
Avui, soc jo la que haig de donar gràcies per formar part d'aquesta 
gran família, ja que he rebut molt d'ells. Dels usuaris aprenc cada dia 
que fàcil és desprendre constantment alegria, sensibilitat, agraïment, 
amor.
De tot el personal d'atenció directa i direcció em quedo amb 
l'entrega, servei, dedicació, solidaritat... Per tot això i per molt més 
GRÀCIES!!!
Passo a presentar-vos en número 25 de l’ATENDIS AL DIA, l'eix 
central és la celebració dels 60 anys de l'entitat
A l'Agenda hi podreu trobar les pròximes activitats que es duran a 
terme en aquest 2n semestre de 2023-24, destacant la 12a edició 
de la Panera Solidària.
En l'apartat A Fons, "El fil de la nostra història" està inspirat en el 
documental dels 60 anys de l'entitat i ens ofereix un recull fotogràfic 
d’aquesta trajectòria des de la fundació el 04/02/1963 de l'APDP, en 

què 6 famílies van fundar l'escola Santa Gemma, fins a l'actualitat on 
es fa una presentació de tots els centres actuals: Llar-Residència 
Jacquard, Casal Can Rull, Servei d'Inserció Laboral Taina i La 
Carena, que engloba les residències Bauma, Aral i el centre de dia 
l'Aplec. Us convido a obrir el codi QR que apareix al final d'A Fons 
per què gaudiu del documental que recull aquests 60 anys d'història.
A la Finestra Oberta, es repassa l'activitat institucional d'Atendis en 
aquest 1r semestre del 2023. Destaquem la celebració dels 60 anys 
de l'entitat en el seu acte central a la Faràndula. Un èxit de 
participació. Acte conduït per la periodista Mònica Terribas i 
protagonitzat per l'estrena del documental realitzat per Lluís 
Domingo.
Al Coneixem a s'entrevista a Pere Costa com a exdirector de SIL 
Taina, jubilat i a la nova directora Mila Àlvarez.
També podreu veure el repàs que es fa de les col·laboracions que 
hem tingut aquest semestre i el recull fotogràfic de totes les 
activitats que s'han dut a terme als nostres centres.
Finalitzo aquesta presentació tornant a donar GRÀCIES a tothom pel 
suport i acompanyament que doneu a l'entitat. Gràcies a TOTS.

Glòria López Masoliver
Vicepresidenta de la Junta de l'APDP i membre del Patronat
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A fons EL FIL DE LA NOSTRA HISTÒRIA

4 de febrer de 1963. 
Les sis famílies fundadores de l’Associació Pro Disminuïts 
Psíquics de Sabadell i la Comarca (APDP) creen l’Escola Santa 
Gemma, inicialment, per als seus fills i filles. S’ubica al carrer 
Quevedo, 38, en una propietat d’una de les famílies, i obre un 
futur ple d’oportunitats per als nens i nenes amb discapacitat 
intel·lectual de la ciutat.

Juliol de 1967. 
Se celebren les primeres colònies a Can Barata, una casa de 
pagès propietat de Feliu Barnola, on s’organitzaran activitats a 
l’aire lliure per a una quarantena d’infants amb discapacitat 
intel·lectual. Estiu rere estiu, l’equipament es va anar millorant fins 
arribar al 1972, quan es va estrenar una piscina! Els canvis 
normatius i l’elevat cost d’una rehabilitació van impedir que es 
pogués continuar utilitzant a mitjans dels anys vuitanta.

6 d’agost de 1968.
L’APDP continua obrint camí i crea CIPO, una empresa 
cooperativa per fomentar l’entorn laboral i l’autonomia econòmica 
de les persones amb discapacitat intel·lectual. La idea era que 
CIPO diferís el mínim possible de les empreses ordinàries, amb 
horaris d’entrada i sortida, vacances i un jornal. El 1982, l’APDP i 
CIPO entomen camins diferents.

Aquest 2023, la Fundació celebra el seu 60è aniversari. Sis dècades que han donat molt de si: la inauguració de dues escoles, la 
construcció de diferents centres residencials, la posada en marxa d’un servei d’inserció laboral i el pas de moltes persones que ja 
formen part de la família d’Atendis. Us oferim un recull fotogràfic d’aquests 60 anys d’història.
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26 d’octubre de 1965. 
L’Escola Santa Gemma està rebent 
un munt de sol·licituds de nous 
alumnes i l’edifici del carrer Quevedo 
es queda petit. D’acord amb la 
Caixa d’Estalvis de Sabadell, el 
centre es trasllada a la plaça del 
Vallès. En només tres cursos, el 
projecte educatiu ja compta amb 
una cinquantena d’alumnes inscrits.
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Setembre de 1968.
La tasca de l’Associació no s’atura i pocs dies després, 
s’inaugura l’Escola Bellapart, el segon centre educatiu de l’APDP 
i que es destinarà als alumnes més grans, entre els 7 i els 18 anys, 
mentre que a Santa Gemma s’acollien els de 3 a 6 anys. Entre els 
dos edificis, hi havia 250 infants escolaritzats. Els dos centres van 
ser pioners a Sabadell i van passar a mans de la Generalitat el 
1980, quan va adquirir les competències d’Educació. Encara és 
l’única escola pública d’educació especial de Sabadell.

Març de 1972.
L’APDP veu que és necessari un nou centre per atendre els 
infants que no poden anar a l’escola i que necessiten una atenció 
més integral. Així s’estrena el Centre Arimon, una residència 
ubicada al casal modernista que la família Garcia Planas va cedir 
a l’Associació al centre de la ciutat. El nou local era ampli i 
permeté atendre 25 persones, però els problemes d’accessibilitat 
de l’edifici van fer necessari un nou canvi d’ubicació, que arribaria 
el 1977.

1 de novembre de 1973.
Abans del trasllat del Centre Arimon, i coincidint amb la festa de la 
Castanya, l’APDP engega el Club Estona, un esplai de dissabtes 
per als joves treballadors de CIPO. De fet, les activitats de lleure 
s’organitzaven en el mateix espai, tot i que es van diversificar per 
diferents equipaments de la ciutat fins a l’any 2000.



15 de maig de 1984.
Anys més tard, l’Associació veu necessari crear un nou 
equipament, aquest cop adreçat a les persones amb una 
discapacitat moderada. Després de tres anys en obres, 
s’inaugura la Llar-Residència Jacquard, al carrer amb el mateix 
nom número 55. Tenia capacitat per a 12 persones, que es van 
omplir ràpidament amb treballadors de CIPO. L’objectiu era que 
“els adults poguessin viure com una família”, es fomentés 
l’habilitació en les tasques domèstiques, la cura personal i la 
inserció amb l’entorn social. Actualment, és la casa de 14 
persones que combinen la vida a la llar amb activitat externa 
ocupacional i comunitària.

26 de gener de 1987.
Pocs anys després de la seva creació, el Centre Arimon ja està 
desbordat, malgrat oferir 30 places residencials i 30 per al centre 
de dia. Així doncs, l’APDP obre el Casal Can Rull, amb capacitat 
per a 35 residents i 8 places diürnes al carrer Zorrilla, 50. Aquest 
també és un dels centres que es manté fins a l’actualitat, amb una 
ampliació de les places fins als 41 residents.

Desembre de 1977.
La recerca d’un nou local per al centre residencial 
va culminar el 1977, amb el trasllat del Centre 
Arimon a l’avinguda Onze de Setembre, a la 
popular escola de la Creu Alta, propietat de les 
Germanes de la Sagrada Família d’Urgell i el Bisbat 
de Barcelona. La cessió de l’espai es va fer per a 
35 anys, que es van poder prorrogar fins al 2011. 
Els avantatges del nou emplaçament, a part de ser 
un espai més adequat per l’atenció dels usuaris, 
eren la proximitat amb la vida del barri. La fi del 
contracte va motivar la construcció de La Carena, 
l’actual seu de l’entitat.
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1991.
L’APDP torna a fer un pas endavant i crea Taina, un servei d’inserció laboral que, a diferència de CIPO, no volia ser un taller ocupacional, 
sinó formar les persones amb discapacitat perquè poguessin treballar a l’empresa ordinària. Actualment s’ubica al carrer Puig Major, 63. 
Durant aquests 30 anys, ha format 540 persones i s’han superat les 400 insercions laborals.

SI VOLEU CONÈIXER MILLOR L’ENTITAT, 
NO US PERDEU EL DOCUMENTAL QUE HEM FET

AMB MOTIU DEL 60È ANIVERSARI!

28 de gener de 2012.
Partint de la necessitat d’abandonar l’espai del 
Centre Arimon de la Creu Alta, sumat a l’elevada 
llista d’espera per accedir als nostres centres 
residencials, s’acorda la construcció d’un nou 
edifici a Can Roqueta, en una zona erma propietat 
de l’Ajuntament. El resultat és La Carena, que 
abraça la residència Bauma, que acull les 
persones usuàries d’Arimon i 24 persones més; la 
residència Aral, amb 30 places per un nou perfil 
de persones amb discapacitat i trastorns de salut 
mental; i el centre de dia Aplec, per a 36 
persones. En total, es poden atendre una 
seixantena de persones i famílies més que amb 
els recursos anteriors. Al costat, hi ha les oficines 
centrals, instal·lades a la parcialment rehabilitada 
Masia de Can Roqueta.

Aquest
és l’enllaç:

 bit.ly/documental60atendis
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Coneixem...
Pere Costa i 
Mila Álvarez

Pere, com neix el Servei d’Inserció Laboral Taina i quin va
ser el teu paper?

Pere: El gerent de l'APDP, Jaume Rovira, va voler impulsar un 
servei d'inserció laboral. Això va ser cap al 1991. Jo havia treba-
llat en una escola-taller a l'escola Les Termes, que ara és un 
institut. Portava un grup de persones amb discapacitat intel·lec-
tual, tres de les quals ara són a Bauma. Quan el senyor Rovira va 
voler impulsar el servei d'inserció laboral, em va trucar, a mi i a 
sis persones tècniques més. Vam començar amb el programa 
“Formació per a l'ocupació”, però ha canviat molt amb els anys.

I tu, Mila, com arribes a Taina?

Mila: Sempre dic que era el 1998 o 1999, i jo estudiava Psicolo-
gia. M’agradava molt el tema de la discapacitat intel·lectual i vaig 
veure que hi havia un servei d’inserció laboral. El primer dia vaig 
tenir una entrevista amb el Pere, per demanar-li de fer les pràcti-

La Mila és llicenciada en Psicologia i té un Màster en 
Psicopedagogia. Ha tingut una llarga i exitosa carrera 
gestionant el personal d’una empresa multinacional de 
moda i també ha estat tècnica de Formació al Vapor 
Llonch. Ara dirigeix el SIL Taina.

El Pere és diplomat com a professor de primària i té un 
postgrau en Educació Especial. Ha estat director de Taina 
des de 2004, vinculat amb el servei des de 1991 i educador 
des de 1983. S’acaba de jubilar.

El Pere és un dels creadors del SIL Taina i la Mila l’encarregada 
de mantenir-ne el llegat i l’èxit en el nombre d’insercions. Mentre 
un dirigia el servei, l’altra feia de voluntària. Ara es capgiraran els 
papers. Comparteixen l’amor per aquest “petit gran servei” i 
reconeixen que és una feina que els retorna més del que ells hi 
aporten. I això, que hi aporten molt.

ques, i aquella primera etapa de contacte la recordo amb molt 
d’afecte, perquè el Pere em va transmetre l’amor cap al servei. 
Quan estava amb ell tenia la sensació que estava aprenent tota 
l’estona. Vaig ser-hi un semestre mentre treballava en una 
empresa de moda.

P: I em va dir que quan tingués un càrrec de responsabilitat es 
posaria en contacte amb nosaltres. Quantes persones vau 
inserir?

M: 8 persones a Sabadell i Terrassa. Vam començar adaptant 
els manuals pels venedors amb l’ajuda de Taina i vam acabar 
amb la inserció de més de 120 de persones arreu de l’Estat, cap 
allà el 2008. Vaig continuar la meva carrera dins l’empresa, 
assumint càrrecs de responsabilitat i em vaig plantejar un canvi 
de vida després de ser mare. El 2019 em vaig posar a estudiar 
un màster de Psicopedagogia i vaig tornar a contactar amb el 
Pere per fer de voluntària. Vaig tenir un segon fill i treballava al 
departament de Formació del Vapor Llonch mentre feia de 
voluntària.

I aleshores el Pere es jubila...

P: Quan la gerent em va proposar compactar la jubilació parcial, 
s’havia de buscar una direcció. Jo li vaig parlar de la Mila, van fer 
una entrevista, va encaixar perfectament i aquí està.
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M: Jo recordo que un dia em va dir “vull anar a fer un cafè amb 
tu” i vaig pensar que passava alguna cosa. I em diu que es vol 
jubilar i que com veuria ser la directora de Taina. Em moria 
d’alegria de pensar que podia treballar a Taina i ser el seu relleu! 
És més que una feina, som molt afortunats de treballar aquí. El 
que nosaltres aportem és res en comparació amb el que et dona 
la feina.

Com era el servei en els inicis?

M: En aquella època la societat no estava conscienciada de la 
inserció laboral de les persones amb discapacitat, ni hi havia 
l’obligació de contractar-ne un 2% en empreses de més de 50 
treballadors. Hi havia molta feina de picar pedra, les empreses et 
miraven estrany, mentre que d’altres empreses estaven molt 
conscienciades, com Viena.

Com ha canviat el servei en aquestes tres dècades? Què 
el defineix?

P: S'ha professionalitzat molt més. El fet que t’exigeixin una 
justificació de totes les accions que estàs duent a terme també 
contribueix a la professionalització. Ara bé, també hem de 
destacar que per cobrar una subvenció s’han de justificar un 
mínim d’un 20% d’insercions i nosaltres mai hem estat per sota 
del 85%.

M: El que fa de Taina un petit gran servei és que els professionals 
que hi treballem sempre anem a buscar el 100% i amb contrac-
tes adients per la persona, augmentant les hores, aconseguint 
jornades completes... Sempre tenim una mirada cap a la perso-
na.

P: Som un dels equips més modestos, però hi ha una proximitat 
que va molt més enllà del que seria exigible. Nosaltres anem 
amb les persones usuàries de concert, de Festa Major. Això no 
es veu en cap altra entitat i crea una relació de mútua confiança.

M: Jo destacaria la implicació dels professionals del servei i el 
manteniment del vincle amb el servei. Hi ha persones que no 
estan en programa, però venen. És aquest anar més enllà, no 
deixar ningú fora.

I quins reptes teniu de futur?

M: Hem de mantenir l’esperit, perquè el que fem, ho fem bé. Ara 
hi ha molta oferta formativa, molts programes i hi haurà canvis. 
Però el repte és continuar inserint les persones amb discapacitat 
intel·lectual a l’empresa ordinària, arribant al màxim de persones 
i escollint els programes que s’adaptin millor a la persona.

I tu, Pere, què faràs ara?

P: Jo ara faré de voluntari, perquè m’agrada i perquè són 
companys i amics.

Per acabar, alguna anècdota bonica del servei...

P: Això no representa el 100% de les persones ateses, però ens 
hi hem trobat. Normalment, es comença amb un contracte 
temporal i després es passa a fix. Doncs la resposta del treballa-
dor no és que ja es pot relaxar, sinó que ara s'hi haurà d'esforçar 
més i treballar encara millor per l'empresa.

M: Sí, moltes vegades ho parlem amb les empreses que costa 
de conscienciar: tindràs un treballador fidel, motivat, amb 
compromís. Jo ho he viscut dins de l’empresa. A l’HM de Saba-
dell, per exemple, tenim un treballador amb discapacitat inigua-
lable a l’hora d’organitzar un magatzem. De fet, ell ens va servir 
per formar el personal d’un altre establiment, perquè ho memo-
ritzava tot. Va ser un referent per als seus companys. Cal que les 
empreses siguin valentes, perquè són treballadors implicats i 
tenen dret de tenir una feina digna.
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Finestra Oberta

ACTE CENTRAL 60È ANIVERSARI
02.04.2023

JUBILACIONS I 25 ANYS
17.04.2023

L’any del nostre 60è aniversari havia de ser especial... El vam 
començar rebent un premi, vam continuar amb la celebració dels 60 
anys i hem consolidat activitats per apropar professionals, famílies i 
voluntaris. I això, només és possible gràcies a tots vosaltres, la gent 
d’Atendis i el nostre entorn! 

Encara ens emocionem quan recordem la celebració del 60è aniver-
sari a La Faràndula. Més de 500 persones vau participar en l’acte 
central, protagonitzat per l’estrena del magnífic documental realitzat 
per Lluís Domingo, on es repassa la història de l’entitat. 

Un acte conduït per la periodista Mònica Terribas, amb actuacions 
dels cantants de la Fundació Òpera Catalunya i la xerrada entre 
l’alcaldessa Marta Farrés, el conseller Carles Campuzano, i el 
president Josep M. Suàrez.

Moltes gràcies a tothom pel suport i l’acompanyament durant 
aquestes sis dècades. Amb vosaltres segur que en seran moltes 
més!

Acte per acomiadar els professionals de l’entitat que es jubilen i 
felicitar els que fa 25 anys que treballen amb nosaltres: #SomAtendis.

ASSEMBLEA DE SOCIS
25.05.2023

Celebració de l’assemblea de socis de l’APDP al nou edifici del 
Centre Metal·lúrgic. El vostre acompanyament i fer balanç conjunta-
ment és imprescindible per continuar avançant.
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JORNADA ACTAS
25.05.2023

JORNADES PER A 
FAMÍLIES I 

PROFESSIONALS
06.06.2023

La sisena edició de la Jornada de l’Associació 
Catalana de Treball amb Suport (ACTAS), 
organitzada a Fira Sabadell amb Atendis d’amfi-
triona, va ser un èxit, aplegant 145 preparadors 
laborals d’arreu de Catalunya. L’esdeveniment 
va servir per fer un reconeixement a Pere Costa, 
que ha estat tant director del SIL Taina com 
president d’ACTAS, i va comptar amb la 
col·laboració de persones usuàries de Taina i 
Andi Down. Bona feina!

Compartim amb les famílies i els professionals la 
memòria de l’any 2022, perquè tothom tingui 
una visió general del que hem fet com a entitat. 
En total hi han participat una vuitantena de 
persones durant dues jornades per afavorir la 
màxima assistència.

2N APLEC ATENDIS 
ARROSSADA POPULAR 

11.06.2023

Després de l’èxit de la primera edició, no 
podíem encetar l’estiu sense una bona arrossa-
da! Les 150 persones que hi van participar van 
poder veure la traça que tenen els amics de la 
Peña Eurobética amb la paella. Moltes gràcies a 
tots ells, a les empreses que van col·laborar 
amb la festa i als voluntaris. En total hem recap-
tat 1.300 euros per a inversions!



Col·laboracions / Inversions
1r semestre 2023
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La Fundació Barnola ha col·laborat amb una 
dotació econòmica de 6.000 euros per al projecte 
“Ens renovem”, destinat a la renovació de l’equi-
pament tècnic dels diferents centres d’Atendis.

Ha col·laborat amb 100.000 euros per fer realitat el projecte d’adequació i accessibi-
litat de la Llar-Residència Jacquard.

Pep Guardiola 

L’Ajuntament de Castellar del Vallès 
ens ha atorgat una subvenció de 3.800 
euros que es destinen a treballar en el 
model d’atenció centrat en la persona 
en els diferents centres d’Atendis.

La Fundación Roviralta ha col·laborat amb una dotació 
econòmica de 2.500 euros per al projecte “Ens 
renovem”, destinat a la renovació del mobiliari específic 
dels diferents centres d’Atendis.

La Diputació de Barcelona ens ha 
atorgat una subvenció per un import de 
10.244,56 euros per al projecte “Per a 
un treball digne” del Servei d’Inserció 
Laboral Taina.

L’Ajuntament de Sabadell ens ha atorgat 
dues subvencions. La primera, per un 
valor de 8.092,81 euros per al projecte 
“Per a un treball digne” de Taina; i la 
segona, de 7.291,80 euros, per donar 
suport als projectes d’oci i lleure inclusiu.

La Fundación Romanillos ha col·labo-
rat amb una dotació econòmica de 
7.500 euros per al projecte “Ens 
renovem”, destinat a la renovació de 
l’equipament tècnic dels diferents 
centres d’Atendis.

El Departament de Drets Socials de la 
Generalitat ens ha atorgat una subven-
ció de 10.000 euros per a l’adequació 
de l’accessibilitat de la Llar-Residència 
Jacquard.

La Fundació Collserola ha col·laborat 
amb 4.505 euros per a dos projectes: 
“Ens renovem”, destinat a la renovació de 
l’equipament tècnic dels centres.

La Fundació La Caixa ens ha atorgat 
9.000 euros pel projecte “Ens renovem”, 
destinat a la renovació de l’equipament 
tècnic dels diferents centres d’Atendis.



Centre l’Aplec
Festa d'estiu

Centre Bauma
  Gaudint de la piscina

Casal Can Rull
Festa de Primavera

Centre Bauma
Festa Major Bauma

Centre l’Aplec
Sortida a La Bassa

Residència Jaquard
Excursió al Poble Espanyol

Casal Can Rull
A la platja

Centre Aral
Visita dels Bombers

SIL Taina
Acompanyament 5 persones 
per superar les oposicions

Centre Aral
Escapada al Rodal

Casal Can Rull 
Parada de Sant Jordi

Av. Can Roqueta, 1E · 08202 SABADELL
Tel. 93 717 10 02

www.atendis.cat @FAtendis@FAtendis@fundacioatendis

La impressió d'aquesta edició ha estat 
possible gràcies a la col·laboració de:


